
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

5. 1. vystoupil v kostele sv. Petra a Pavla Spirituál kvintet .  
Na koncert přišlo 250 diváků. 
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Živá zahrada – poznání a zábava  
Při přečtení nadpisu tohoto článku si asi každý řekne, co to na městě zase vymysleli? 

Snad tu nebudeme mít zoologickou zahradu nebo nějaké safari? Ani jedno, ani druhé. 
Pod názvem „Živá zahrada – poznání a zábava“ se skrývá společný projekt města Jese-
nice a základní školy na revitalizaci zahrady u mateřské školky. Realizace tohoto projek-
tu je podmíněna úspěchem dotační žádosti v rámci 7. výzvy Operačního programu Ži-
votní prostředí, který se zabývá rozvojem infrastruktury pro environmentální vzdělávání, 
poradenství a osvětu. Pokud bude jesenická žádost schválena a doporučena 
k financování, bude projekt za bezmála 4,7 mil. Kč připraven k realizaci v roce 2015. 
Případné poskytnuté dotační prostředky by měly pokrýt 90 % veškerých nákladů, tj. spo-
luúčast města Jesenice by se měla pohybovat ve výši 470 tisíc Kč. Co všechno by se za 
tuto částku udělalo? 

Podstatou celého projektu je nenásilně přivést malé děti blíže k přírodě, pozorovat a 
vnímat život v přírodě. S trochou nadsázky se dá říci, že se vracíme k myšlence Jana 
Amose Komenského: „Škola hrou“. Díky novým herním prvkům, které by měly být na-
instalovány v zahradě školky, budou moci děti poznávat život v přírodě a při tom si také 
hrát. V zahradě by se mělo objevit na 25 herních prvků vč. informačních tabulí a lavi-
ček. Jedním z těchto prvků by měl být například i motýlí pahorek, což bude kopeček 
s terénní skluzavkou doplněnou o kůly znázorňující vývojová stádia motýla. Vše bude 
dále doplněno vhodnými keři, které lákají motýly vůní svého pylu. Díky vodním stolům 
budou mít děti možnost poznávat, jak se chová voda v přírodě. Dále se počítá i 
s hmatovou cestou, která umožní dětem poznávat různé přírodní materiály. Jednou 
z velkých atrakcí bude bezesporu ptačí pozorovatelna, ze které budou mít malí pozoro-
vatelé možnost sledovat ptáčky u krmítek a budek. Mezi herními prvky by se měl objevit 
také dřevěný altán pro venkovní výuku a dřevěná krytá kuchyňka s možností hry vaření 
za použití nasbíraných přírodnin. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

V rámci tohoto projektu se také počítá s dendrologickým zhodnocením stromů a keřů, 
které bude mít za úkol navrhnout odpovídající úpravy dřevin vzhledem k jejich zdravot-
nímu stavu. K zásahům do dřevin by tak mělo docházet v různém rozsahu (zdravotní 
řez, bezpečnostní řez, redukční řez, stabilizační řez, výchovný řez). Po tomto ošetření 

vodní stoly ptačí pozorovatelna 
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jsou v zahradě naplánovány sadovnické úpravy a výsadby druhově i stanovištně vhod-
ných dřevin, které obohatí a doplní celý areál školky. V celkovém pohledu by mělo být 
vysázeno 44 stromů a 837 keřů. 

Další fází projektu je také kompletní rekonstrukce přední části oplocení z Oráčovské 
ulice. Zde máme v úmyslu rozebrat stávající oplocení vč. kamenného soklu. Jednotlivá 
plotová pole by měla projít obnovou vč. doplnění již chybějících a ulámaných prvků 
s tím, že by následně prošla žárovým pozinkováním. S ohledem na stav kamenného sok-
lu je naplánována jeho kompletní demontáž s následným zhotovením nového základu a 
zpětným složením žulových kamenů. 

Pokud budeme s tímto projektem úspěšní ve výše uvedené dotační výzvě, podařilo by 
se nám dokončit započaté úpravy zahrady, díky kterým máme již nový plot z Rabasovy 
ulice a odizolovanou budovu mateřské školky. Tímto bychom chtěli poděkovat zástup-
cům školy a školky za pohotovou pomoc při přípravě dotační žádosti a stanovení plánu 
environmentální výchovy. 

Ing. Jan Polák, starosta 
 
Rozšíření evidence psů v roce 2014 
 
Městský úřad Jesenice vyzývá všechny majitele a majitelky psů v Jesenici a v okolních 
obcích spadajících pod správu města Jesenice, aby při placení poplatku za svého psa při-
nesli s sebou i fotografii svého psa (alespoň 9 x 13 cm) nebo ji zaslali elektronicky (roz-
lišení alespoň 800 x 600) s uvedením jména majitele vč. jeho adresy  na mail: kolibaco-
va@jesenice-ra.cz 
Děkujeme za spolupráci   

                                                                                      Ing. Jan Polák, starosta 
 

  

Tábory o hlavních prázdninách – DDM Rakovník 
tel. 313 512 467, 313 517 298, fax 313 515 438, e-mail info@ddmrako.cz 
   
pobytové   
28.6. – 5.7. BEROUNKA – TŘÍMANY :  rybářský + všeobecný  
 J. Vorel, M. Círová 

30.6. – 5.7. RAKOUSKO – UTTENDORF : pěšky i na kole   
 H. Opatová, Z. Jirková 

6.7. – 11.7. JESENICE – CHATA IRENA : všeobecné  
 M. Vondříčková, J. Samšuková 

4.8. – 9.8. SLOVENSKO – TATRANSKÁ LESNÁ : pěšky i na kole
 H.Opatová, M. Vondříčková 

24.8. – 29.8. JESENICE – RAČÍ HRAD : všeobecný + volejbal  
 M. Donátová, M. Bechnerová 
   



 4 

Zvýšení kapacity sběrného dvora města Jesenice 
   V listopadu jsme v Občasníku uvedli základní informace o tomto projektu, na jehož 
realizaci jsme získali příslib poskytnutí dotačních prostředků z Operačního programu 
životního prostředí (OPŽP), prioritní osy Zkvalitnění nakládání s odpady. Žádost o dota-
ci byla nastavena tak, abychom vyhověli požadavkům výzvy, a jejím cílem bylo získat 
prostředky na nákup vybavení sběrného dvora a zařízení na uložení a zpracování odpadu 
produkovaného na území města. Projekt měl být podle podmínek výzvy zrealizován do 
konce roku 2013, což se nám povedlo, a nyní bychom Vás chtěli seznámit s jeho kon-
krétními výsledky.  
   Ti z Vás, kteří zásobují naše sběrné místo odpadem, si již určitě všimli nového vyba-
vení. Je snadno identifikovatelné, na rozdíl od stávajících prvků je zatím čisté, neodřené 
a celé v modré barvě. 

 
Obytná buňka pro obsluhu nahradila tu stávající, která byla již v havarijním stavu. Je 

vybavena sociálním zařízením, topením, je možné ji napojit na kanalizaci, vodovod, sil-
noproud, internet a bezpečnostní systém. Její využití na současném místně nebude sto-
procentní, ale objekt byl navržen a vyroben s vizí jeho přemístění na plánovaný nový 
sběrný dvůr (o tomto záměru Vás budeme informovat v některém z příštích vydání), na 
kterém již bude využití stoprocentní. 

 
Sklady nebezpečných odpadů jsou dnes již nutnou součástí sběrných dvorů, pokud je 

chcete provozovat v souladu s platnými zákony a určitými ekologickými zásadami. Náš 
objekt je plechový a je vybaven pojistnou vanou pro zachycení uniklých nebezpečných 
látek. Kromě nebezpečných látek bude sklad sloužit pro uložení elektroodpadu, aby byl 
chráněn před účinky deště a zloději, kteří již několikrát naše sběrné místo vykradli. Ne-
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bezpečný odpad následně předáváme k likvidaci společnosti BECKER a elektroodpad 
předáváme oprávněným společnostem k dalšímu využití. 

 
V současné době máme na sběrném dvoře umístěno trvale 6 velkoobjemových kon-

tejnerů, přičemž nyní za každý platíme společnosti BECKER nájem ve výši 9 300,- za 
rok. V rámci tohoto projektu se nám podařilo získat příspěvek i na nákup velkoobjemo-
vého kontejneru, který nahradí jeden z těch pronajatých. Náklady města na jeho nákup 
činí zhruba 10 000,- Kč (spoluúčast k poskytnuté dotaci), takže již od roku 2015 začne-
me ročně šetřit na nájemném výše uvedených 9 300,- Kč / rok. Pokud budeme úspěšní se 
žádostí o vybudování nového sběrného dvora včetně nákupu jeho vybavení, tak si město 
od roku 2016 nebude muset pronajímat žádné velkoobjemové kontejnery. 

 
Asi nejvýznamnějším přírůstkem do majetku města je štěpkovač (drtič dřevní hmoty). 

V posledních letech stále řešíme problém, co s pořezanými větvemi, křovím a stromy. 
Těch si vytváříme stále více vlastní činností, protože se snažíme udržovat a upravovat 
větší plochy zeleně. Významně nám tímto odpadem přispívají také jednotliví občané – 
odpad by se neměl spalovat na zahradách a také se mění způsob vytápění domů (instala-
ce automatických kotlů, tepelných čerpadel apod.). Štěpkovač nám byl dodán v prosinci 
a od té doby je celkem často využíván. V minulých dnech jste ho mohli vidět v akci, 
když zaměstnanci města prořezávali plochy podél hlavní komunikace ve směru na Plzeň.  

Náklady projektu 
    Celkové náklady projektu (nákup samotného vybavení, zpracování žádosti o dotaci, 
organizace výběrového řízení a administrace projektu) ve výši 1,352 mil. Kč včetně 
DPH budou z větší části pokryty dotací 1,14 mil. Kč poskytnutou z OPŽP. Fyzická část 
projektu byla splněna dodávkou veškerého vybavení a nyní běží už jen ta administrativ-
ní. V současné době čekáme na vyjádření SFŽP k dokumentům, které jsme předali ke 
kontrole již v listopadu a zároveň připravujeme vyhodnocení projektu a žádost o platbu. 

        Ing. Roman Valuš, místostarosta 
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Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí. 

Jesenice ve stopách žuly – právě v poločase 
Když jsme v loňském roce zpracovávali žádost o poskytnutí dotace na realizaci tema-

tické stezky „Jesenice ve stopách žuly“, tak jsme netušili, že její realizace nám v případě 
úspěchu zabere více času a odčerpá více energie než realizace mnohdy finančně nároč-
nějších projektů. Stezka sestává z mnoha aktivit a součástí, z nichž se musí každá samo-
statně připravit, vysoutěžit, objednat a zasmluvnit, zrealizovat, zkontrolovat a předat a 
ke každé součásti je nutné shromáždit veškeré dokumenty potřebné pro proplacení dota-
ce. V současné době můžeme napsat, že realizace stezky je ve svém poločase a my by-
chom zde rádi stručně informovali, co bylo provedeno a co nás ještě čeká. 

Kříž u kostela sv. Petra a Pavla 
Restaurování této drobné památky bylo prováděno pod dohledem pracovníků Národ-

ního památkového ústavu a v současné době je ukončeno. S akademickým sochařem 
Janem Turským jsme dohodnuti, že po ukončení zimy bude provedena kontrola povr-
chové úpravy kamene (dobarvení a hydrofobizace) a v případě potřeby bude upravena. 
Na jaře bychom rádi dotvarovali terén v okolí kříže, doseli trávu a v přední části a na 
cestě ke kostelní bráně dosypali asfaltový recyklát. Těsně před Vánoci jsme vedle kříže 
osadili kovový stojan, který bude v dohledné době doplněn novým informačním pane-
lem. Z tohoto důvodu byl v předstihu demontován stávající informační panel s dřevěným 
stojanem.  

Lokalita náměstí  
Stejně jako u kostela byl i zde osazen kovový stojan pro nový informační panel a zá-

roveň byl demontován ten původní s dřevěným stojanem. Na severní straně zelené plo-
chy je osazen nový kovový rozcestník, kterému ještě schází směrovky s informačními 
popisy. Směrovky by měly mimo jiné nahradit turistické značky, které jsou v současné 
době přichyceny na sousední lípě. Strom totiž není v dobrém stavu a v průběhu několika 
let bude muset být pravděpodobně pokácen. V souvislosti s náměstím bych rád zmínil 
ještě dvě aktivity, i když nebyly zahrnuty v projektu tematické stezky. Na podzim zajis-
tili školáci jesenické základní školy ve spolupráci s hasiči vyčištění kašny na náměstí, za 
což všem zúčastněným děkujeme. Iniciativa žáků v nás opět probudila myšlenku tuto 
kašnu oživit, proto nyní shromažďujeme potřebné informace a snažíme se sehnat někoho 
schopného s potřebnými zkušenostmi – pokud by někdo z Vás měl tip, kam se obrátit, 
tak nám, prosím, předejte kontakt.  Druhou aktivitou je oprava a údržba sousoší Nejsvě-
tější trojice. Tato socha byla sice kompletně restaurována v roce 2007, ale po určité době 
je nutné obnovit hydrofobizační nátěry, vyčistit některá nepřístupná místa od zetlelého 
listí, prachu a zbytků větví. Na několika místech poškozených padajícími větvemi bude 
socha opravena a budou doplněny odlomené části.  

Vodojem v Černém lese  
Opravu fasády spodního vodojemu financovala společnost RAVOS a provedl ji pan 

Zdeněk Roudenský. Práce skončily těsně před letními prázdninami provedením finálních 
nátěrů. Se společností RAVOS jsme jednali také o opravě vodojemu horního, a protože 
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byli s prací místního štukatéra spokojeni, tak přislíbili jeho prostřednictvím opravit ob-
jekt již v letošním roce. Město zajistilo svými zaměstnanci a spoluprací s dodavatelem 
lesnických prací pokácení několika stromů rostoucích v těsné blízkosti vodojemu a od-
stranění náletů z přilehlého prostranství. Okolí vodojemů by se takto mělo udržovat trva-
le, protože stromy rostoucí blízko stavby je poškozují a stavbě nesvědčí ani být trvale ve 
stínu. Vyšší vlhkost totiž přispívá k degradaci fasády a jednotlivých ozdobných prvků. U 
spodního vodojemu bude osazen dřevěný stojan s informačním panelem, na jehož zho-
tovení přispěje RAVOS a který se bude mimo jiné zabývat historií vodárenství 
v Jesenici. 

Plocha pod hrází Velkého rybníka 
Práce v této části nakonec trvaly déle než původně předpokládaný měsíc a půl. Důvo-

dů bylo několik – rozhodnutí města, že chodník nebude prováděn najednou, ale ve dvou 
etapách, aby byla zajištěna prostupnost území a dostupnost Krajánku. Přerušení prací 
z důvodu plánovaného výlovu Velkého rybníka, který vyžaduje zajíždění nákladních aut 
na hráz, a ta by čerstvě položený chodník poškodila. Přetržení telefonního kabelu, o kte-
rém nikdo nevěděl a jeho vlastníkem nebyl v rámci přípravy akce vyznačen. Jen oprava 
kabelu znamenala zdržení 10 dnů. Mnozí z Vás si jistě všimli, že se na realizaci prací 
významně podíleli pracovníci a technika města. Z dotačních prostředků totiž byla hraze-
na jen část prací provedených v této lokalitě, a abychom ušetřili finanční prostředky 
města, tak jsme chtěli co nejvíce zrealizovat vlastními silami. Na jaře se sem budou mu-
set zaměstnanci města ještě vrátit a dokončit úpravu zelených ploch. Podél celého chod-
níku je provedeno nové osvětlení a u přechodu ke Krajánku je ponechána odbočka pro 
jeho případné nasvícení. Obnovili jsme také odvodnění komunikace – každý řidič si asi 
všiml, že vždy po dešti zde na silnici vznikla velká louže. Ta byla nebezpečná pro do-
pravu a voda z ní odstřikovala až na původní panelový chodník. Při provádění zemních 
prací jsme odkryli kanalizační šachtu, do které bylo původní odvodnění napojeno. Šach-
tu jsme vyčistili, opravili a bylo do ní napojeno nové kanalizační potrubí ukončené ulič-
ní vpustí. Výsledek se dostavil hned při prvním dešti – louže se již neobjevila. Podél 
chodníku zajistil zahradník Jan Blecha výsadbu nových sakur a kvetoucích keřů, o čemž 
jsme podrobněji informovali v srpnovém vydání. Bohužel i zde jsme byli vystaveni pů-
sobení nenechavců, kteří během dvou dnů po ukončení výsadby ukradli několik sazenic 
keřů. Z původních stromů a keřů jsme získali dřevní hmotu, kterou zaměstnanci města 
použili pro obsypání nových rostlin.  

Současně s uvedenými pracemi jsme se snažili upravit cestu okolo rybníka. Nechali 
jsme zasypat díry v cestě na hrázi a k památným lipám, srovnali jsme panelový mostek 
přes potok – přítok do Velkého rybníka. V průběhu zimy se ještě chceme zaměřit na stá-
vající zeleň pod hrází a na ploše mezi mostkem a památnými lipami. Prořežeme křoví a 
nálety, vyřežeme suché a polámané stromy a na jaře bychom rádi trochu upravili trávní-
ky. S křovím a nálety již zápasíme na druhé straně komunikace. Možná jste si všimli, že 
jsme začali upravovat celou plochu od nové kaple sv. Jana Nepomuckého, podél potoka 
až ke kolejím. A co nám zde ještě schází? Na místě, kde byly původní informační pane-
ly, bude postavena sestava odpočívadla a bude zde osazen dřevěný stojan pro nové in-
formační panely.  

V této části se asi musíme zmínit ještě o jedné věci. Všichni jste si určitě všimli, že 
jsme s novým chodníkem na severní straně skončili asi deset metrů před asfaltovou plo-
chou. Chodník zde je v původním stavu, úzký a celý hrbatý. Bohužel pozemek v této 
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části patří panu Tahymu a ten odmítl dát městu souhlas s vybudováním nového chodní-
ku. Nezbývá zatím než doufat, že se nám podaří uzavřít dohodu, získat souhlas vlastníka 
a chodník v této části dokončit. 

Cesta Černým lesem 
I tato část stezky nás stála již mnoho času a energie. Začali jsme s úpravou potůčku 

v místě skautské chaty. Potok se zde rozléval volně po cestě a vždy způsobil její rozmá-
čení a rozbahnění. Nakonec jsme přistoupili k instalaci pojezdového betonového žlabu, 
který se používá k odvodnění komunikací a velkých zpevněných ploch, zapustili jsme ho 
do cesty a použili jako takové koryto, které potok převádí přes cestu. Zaměstnanci města 
začali opravovat cestu a zasypávat různé prohlubně, ve kterých se tvoří louže a cesta se 
zde rozbahňuje. Doufáme, že námi zvolený způsob bude funkční a bude ku prospěchu. 
Kousek pod upraveným potokem je kamenný pomníček, který byl očištěn, trochu odha-
len a zbývá osadit výplně do výklenků. Podél celé cesty jsou osazeny žulové rozcestní-
ky. Ty jsou provedeny z původních sloupků oplocení, které jsme měli uskladněny ve 
dvoře u městské stodoly. Doufáme, že nikoho nenapadne zkoušet jejich stabilitu a pev-
nost informačních tabulek. S vandaly jsme se totiž setkali už i zde. Podél cesty je roz-
místěno několik interaktivních prvků pro děti, jejichž součástí byly také krátké provazy 
nutné pro jejich použití. Bohužel už zde není ani jeden.  A co nám schází zde? Rozmístit 
mobiliář – dřevěné stojany s informačními panely, odpočívadlo na hrázi mezi Fikači, 
koše, případně nějaké lavičky.  

Za zmínku stojí ještě malý lom, na který narazíte při cestě lesem. V okolí Jesenice je 
mnoho míst, ve kterých se dříve lámal kámen, a je možné najít další i stopy po kamení-
cích (např. při cestě k viklanu). Dnes jsou lomy již většinou zarostlé, nepoužívané a čas-
to si jich ani nevšimnete.  My jsme se rozhodli jeden takový odhalit a upozornit na něj. 
U lomu je osazeno několik žulových balvanů s ukázkou opracování a také je zde ukázán 
finální výrobek z žuly těžené v našem okolí. Jde o starý náhrobek, ke kterému by se 
mohla vázat třeba legenda o nešťastné lásce. 

    Ing. Roman Valuš – místostarosta, Ing. Jan Polák – starosta 
 

Kříž u kostela Nájezd vandalů na kapli  
sv. Jana Nepomuckého 
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Rekonstrukce místních komunikací ul. Wintrova a Nezvalova 

Tak jsme zase o kousek dále a skutečné realizaci již nic nebrání. Snad už jen nepřízni-
vé počasí. V červenci minulého roku jsme byli Regionální radou regionu soudržnosti 
Střední Čechy informováni o přidělení dotace na realizaci rekonstrukce dvou místních 
komunikací. Následně jsme byli vyzváni k podpisu smlouvy o poskytnutí dotace, 
k čemuž došlo na konci srpna. Od té doby jsme pracovali na změně projektu, zajištění 
nového stavebního povolení a realizaci výběrového řízení na zhotovitele stavby. Celý 
proces byl ukončen toto pondělí podpisem smlouvy o dílo s vítězem výběrového řízení. 

Výběrové řízení jsme zahájili v polovině listopadu zveřejněním výzvy k podání na-
bídky na úřední desce, profilu zadavatele a obesláním šesti potenciálních dodavatelů. 
Nabídku nakonec podalo pět uchazečů. Po kontrole nabídek jsme museli dvě nabídky 
vyřadit z procesu hodnocení. Z těch zbývajících byla jako nejvýhodnější (s cenou ve vý-
ši 11 450 676 Kč vč. DPH) vybrána nabídka společnosti FRONĚK, s. r. o. Jen pro zají-
mavost, i nabídky dvou vyřazených uchazečů obsahovali vyšší nabídkovou cenu. Více 
než 7 mil. z realizační ceny bude uhrazeno poskytnutou dotací. 

Předmětem soutěže byly veškeré dříve zmíněné práce – rekonstrukce ulice Wintrova 
(od napojení s ulicí Oráčovská až k odbočce směrem ke křížku) a navazující ulice Ne-
zvalova, vybudování dešťové kanalizace a obnova veřejného osvětlení podél těchto ko-
munikací. Současně s rekonstrukcí komunikací bude vybudován chodník v úseku mezi 
ulicemi Svobodova a Bezručova, takže zde budeme muset odstranit stávající živý plot. 
Při přípravě projektových dokumentací pro účely podání žádosti o dotaci jsme předpo-
kládali, že se nám podaří získat podporu i na rekonstrukci Křižíkovy ul., ale k tomu bo-
hužel nedošlo. Aby bylo možné v budoucnu její opravu zrealizovat a nepoškodit při tom 
dílo financované z dotačních prostředků, rozhodli jsme, že bude provedena i úprava kři-
žovatky mezi ulicemi Wintrova a Křižíkova. Z těchto důvodů jsme zde nedávno pokáce-
li jednu břízu a zároveň jsme nabídli majitelům přilehlého domu, že zajistíme na travna-
té ploše náhradní výsadbu.  

V rámci akce proběhne také několik investic do kanalizačního systému. V obou re-
konstruovaných ulicích bude prodloužena hlavní stoková síť, čímž bude majitelům při-
lehlých rodinných domů umožněno napojit se na ČOV. Druhou rozsáhlejší investicí je 
vybudování kanalizační stokové sítě V Jamce a i zde by se měly všechny přilehlé domy 
na systém napojit. Příprava a realizace jednotlivých přípojek je vždy záležitostí vlastníka 
domu nebo pozemku a my pomáháme pouze s organizací a koordinací s dodavatelem 
stavebních prací. Je s podivem, kolik domů v Jesenici ještě není napojeno na ČOV a řeší 
likvidací odpadních vod pomocí jímek a septiků. Kromě města bude do vodohospodář-
ské infrastruktury investovat také VSOR. Současně s opravou komunikací bude obnove-
no několik kanalizačních šachet, vodovodních přípojek a uzávěrů. Rekonstrukci komu-
nikací využije také majitel stavebních parcel Na Hliništi, který k nim zbuduje kanalizač-
ní a vodovodní přípojky. 

O postupu prací Vás budeme informovat v dalších vydáních Jesenického občasníku. 
Majitelé dotčených objektů by měli být informováni individuálně a musí se připravit na 
komplikace s přístupem ke svým nemovitostem. Termín zahájení prací je zatím naplá-
nován na únor a práce by měly trvat celkem tři měsíce.  

Ing. Roman Valuš, místostarosta 
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TIP NA VÝLET – Šprymberk 
Dnes si připomeneme zapomenutou historii skutečného středověkého hradu Šprym-

berk, ležícího nedaleko malebné vesničky s krásným kostelíkem. Bílenec je dlouhá, táh-
lá, starobylá víska v nadmořské výšce 357 m, pouhé 2 km od křižovatky dvou hlavních 
komunikací Praha – Karlovy Vary a Most – Plzeň, směrem na Lubenec, po levé straně.  

Bílenecký kostel postavený v barokním slohu z roku 1751, zasvěcený sv. Maří Mag-
daleně, je jedním z nepřehlédnutelných orientačních bodů Bílence. Je viditelný 
z širokého okolí. Nalézá se na východním konci obce na nevelkém hřbítku, kolem které-
ho se táhnou dvě cesty.  

Cestou vlevo se od kostela vydejte ke hradu. Asi tak 500 metrů za kostelem je odboč-
ka doprava, která vede kolem kamenného mostu. V bíleneckých kronikách se uvádí, že 
když se v letech 1794 – 1804 stavěla silnice na Vary, byl na most použit právě kámen ze 
zmiňovaného hradu. Cesta přes most dnes vede už jen do polí a luk, ale kdysi to bývala 
hlavní tepna na Prahu. 

Vy nepůjdete po mostě, ale vpravo, cestou, která most kopíruje, teď už jen stále rovně 
za nosem. Nikde neodbočujte. Překrásným údolím a klikatou cestou, kterou doprovází 
z pravé strany bublající potůček, dojdete po kilometru k výrazné vyvýšenině se skalkou 
na levé straně cesty. To je místo, kde hrad stával. Zprava můžete vypozorovat vodní ne-
bo obranný val s příkopem.  

Zřícenina se pak nacházela na třech za sebou jdoucích plošinách. Na první je náznak 
obranné věže. Na prostřední části, pokud máte velkou fantazii, si můžete představit 
hlavní palác, dnes jsou tam jen zbytky zdiva na hraně ostrohu a díra po sklepu. Poslední 
část byl pak prostorný dvůr.  

Zakladatelem Šprymberku byl Bohuslav ze Šanova (†1296) a jeho potomci. Jedním 
z jeho nástupců, kteří drželi hrádek, je Bohunek ze Šanova (†1363) s ženou Kuňkou. 
Měli spolu čtyři děti, jedním z nich je Litold (byl duchovním a farářem na Krásné hoře, 
brzo však bez potomků umírá †1381), pak následuje Záviš (rok úmrtí není zcela jasný, 
1384 – 95) se ženou Keruší. Třetím synem je Jindřich (†1415) s ženou Annou a posled-
ním Bohunkovým synem je Petr (†1407), který se podle dostupných pramenů později 
stává opatrovníkem Závišových a Kerušiných dětí).  

Šprymberk dědí Záviš, ale umírá, umírá také Petr a na Šprymberku vládnou nejdříve 
Jindřich a Anna, později jejich potomci (nejstarším synem je Jindřich mladší (†1458), 
druhorozeným je Bohunek a pak dcera Kunhuta). V roce 1425 se Jindřich ml. stává  
i pánem Štědré u Žlutic. Mezi lety 1440 – 1452 je z nezjištěného důvodu vězněn na Rab-
štejně a přichází o majetek. Bohunek s Kunhutou mu měli mezitím odloudit poddané. 
Údajně měli účast i na jeho uvěznění. V roce 1458 Jindřich ml. ze Šprymberku zemře  
a odkáže svůj majetek Kunhutě a jejímu manželovi Janu Purkhardu z Janovic a Petr-
špurku. Ten pak připojuje panství k Petrohradu.  

Od roku 1481 je hrad Šprymberk uváděn jako pustý a jeho osud je pak zpečetěn stav-
bou nedalekého, již zmiňovaného mostu na zemské stezce do Prahy.  

K. Bílá, E. Konířová 
Zdroje: 
FIBIGER Karel, Dějiny Jesenicka, 1968, strojopis 
ŠPILAR Václav, Z historie obcí Petrohrad, Černčice a Bílenec, Praha 2000, 1. vydání, 
ISNB 80-7233-068-3. 
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Akce základní školy  
  17. 12. výlet školní družiny a mateřské školy do Prahy 
  18. 12. Klub mladého diváka: Divadlo ABC – Sen čarovné noci  
  19. 12.  školní kolo ve streetballu 
  20. 12. školní kolo ve florbalu 
  13. 1. Klub mladého diváka: Divadlo V Dlouhé – Lhář  
  13. 1. ukázková hodina Aj v první třídě  

Akce mateřské školy  
 19. 12. předvánoční setkání s rodiči 
 23. 1. návštěva v první třídě 

Úspěchy našich žáků v soutěžích a olympiádách  
20. 12. soutěž o vytvoření PF 2014  
 6. a 7. tř. 1. místo: Lenka Danielová (7. tř.) 
     2. místo: Petr Jaroš (6. tř.) 
     3. místo: Markéta Kinštová (7. tř.) 

 8. a 9. tř. 1. místo: Katka Dolejšová (9. tř.) 
     2. místo: Petra Sunkovská (9. tř.) 
     3. místo: Dominika Šprincová (8. tř.) 

19. 12.  Školní turnaj ve streetballu 
 1. místo – NO NAME    M. Vernerová, A. Čížková, M. Bezstarostová (všechny 

8. tř.) a A. Churanová (7. tř.) 
 2. místo – ŠUBYDUBAB   B. Havlíčková, K. Vanická, I. Horvátová (všechny 9. ř.)  

a P. Petrániová (8. tř.)  
 3. místo – MIMONI   Š. Kouglová, L. Wünschová (8. tř.), 

E. Kinská, K. Sojková a B. Svatoňová (7. tř.) 

20. 12. Školní turnaj ve florbalu  
 1. místo – Adrenalin   J. Rampas (6. tř.), F. Moučka, M. Jelínek, D. Kadeřábek,  

M. Doležal, D. Kolář (7. tř.)  
 2. místo – TNT   D. Krejčí (5. tř.), T. Prchal, (6. tř.), R. Kysela, T. Tatzauer,  

T. Uher (8. tř.)  
 3. místo – Akafuka   T. Kejla (7. tř.), M. Lisner (8. tř.), R. Měchura, D. Břicháč, 

K. Červenka (9. tř.) 
 
 
Zápis do první třídy je 27. 1. od 15.00 do 18.00 
Dětský karneval je 15. 2. od 15.00 do 17.00 v KD Jesenice

Základní škola a mateřská škola Jesenice 
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Návštěva ze Šanghaje 

V pátek 17. ledna 2014 se do naší školy přišel podívat pan Roman Zajaczkowski, kte-
rý má k našemu městu osobní vztah. Doprovázela ho jeho čínská manželka Nancy, uči-
telka angličtiny ze Šanghaje, která projevila přání zhlédnout výuku tohoto cizího jazyka 
v České republice. Nejprve si společně s ředitelkou školy prohlédli některé učebny  
a celkové prostředí naší základní školy a poté se šli podívat na výuku anglického jazyka 
do deváté třídy. 

Oba výuku se zájmem sledovali, a dokonce se do některých aktivit přímo zapojili. 
V závěrečné čtvrthodince pak naši žáci 9. ročníku uplatnili své znalosti angličtiny. Nan-
cy se svým manželem totiž odpovídali na jejich dotazy ohledně života v Číně. Diskuse 
deváťáky natolik zaujala, že probíhala i po zvonění. Poté ji však bylo nutné s ohledem na 
další výuku ukončit. Manželé naše žáky pochválili za jejich znalosti angličtiny, rozdali 
drobné dárky a slíbili, že v naší škole rozhodně nebyli naposledy. 

   Návštěva manželů Zajaczkowských  znamenala vítané zpestření výuky angličtiny. 
Žáci se nejen dozvěděli zajímavosti o vzdálené Číně, ale především měli příležitost pro-
cvičit si anglický jazyk „v praxi“. Přínosem je také navázání kontaktu Nancy s vyučující 
anglického jazyka v naší škole, p. uč. Hrůzovou, s výhledem na další spolupráci. 

Mgr. Danuše Vopatová, Mgr. Petra Hrůzová 
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Adventní období v Základní škole, Mateřské škole 
speciální a Praktické škole v Jesenici 

 
 

Konečně jsme se všichni dočkali. Nejoblíbenější období v roce je tu a my si můžeme 
vyzdobit školu, rozsvítit světýlka, se svými nejbližšími se těšit na vánoční pohodu  
a ostatním přinést něco pro radost. 

Rozsvícení vánočního stromku 
Ve čtvrtek 28. 11. 2013 nás večer čekalo slavnostní rozsvícení vánočního stromku. 

Zúčastnil se školní sbor Sluníčko a zvolili jsme vánoční písně. Žáci zazpívali úsměvnou 
koledu pocházející z Krkonoš Kvasnice, ve které se vypráví o zkažených kvasnicích  
a nepodařených koláčích na Štědrý den. Poté nejstarší žákyně zazpívaly svoji oblíbenou 
píseň Půlnoční od Václava Neckáře a americký gospel s českým textem V jeslích dítě 
spinká. V druhé polovině vystoupení jsme si spolu s diváky zazpívali známé české kole-
dy. Děkujeme za potlesk. 

Vernisáž vánoční výstavy 
V předvánočním čase, téměř po celou dobu adventu, byla ve Vlastivědném muzeu Je-

senice instalována Vánoční výstava. Své výrobky a vánoční dekorace představili žáci 
naší školy a také studenti ISŠ Jesenice. Pěvecký sbor Sluníčko byl požádán, zda by vy-
stoupil na vernisáži výstavy. Vernisáž proběhla v úterý 3. 12. a těšila se hojné účasti ve-
řejnosti. Pro zpestření se na vernisáž dostavil i Mikuláš s čertem a andělem, které při-
pravili studenti z ISŠ. Na závěr jsme se všichni rozloučili s přáním krásných a poklid-
ných Vánoc. 

Čertí den 
5. 12. 2013 se u nás jako 

každoročně uskutečnil Čertí 
den. Všechny třídy dostaly 
dopis od pekelníků, aby se 
mohly náležitě připravit  
a zarecitovat či zazpívat ně-
jakou básničku či písničku. 
Všechny třídy jsme nechali 
ještě v klidu nasvačit a po 
desáté hodině vypukla velká 
čertí akce. Někteří se báli 
hodně, někteří méně a někdo 
vůbec. Přesto byl každý ob-
darován. Po velkém úklidu  
a převlékání už byla celá ško-
la v tělocvičně a užili jsme si 
čertovskou diskotéku.  

Čertí den ale pokračoval ještě odpoledne. Byli jsme pozváni do místního Domova 
Krajánek. Klienti, kteří chtěli vidět pekelníky, anděla i Mikuláše, se shromáždili 
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v jídelně a netrpělivě očekávali čertí návštěvu. Celou akci zahájil sbor, který zazpíval 
několik vánočních koled. Po zazpívání se do jídelny nahrnuli čerti, pár klientů mělo být 
pro výstrahu trochu postrašeno. Nakonec i ti méně hodní dostali kromě uhlí a brambor 
svou čertovskou nadílku v podobě sladkostí. Odpoledne se nám (doufáme, že i klientům 
z Krajánku) velmi líbilo a všichni si ho náležitě užili. 

Vánoční posezení 
Blížil se pátek 13. prosince. 
V tento den by všichni měli 
zůstat doma a raději snad ani 
nevycházet, ale my ve škole 
jsme se rozhodli udělat pra-
vý opak. Pozveme rodiče 
žáků školy, patronku, staros-
tu Jesenice, bývalé zaměst-
nance a další hosty na svá-
teční vánoční posezení. Za-
městnanci i žáci školy se 
začali pilně připravovat na 
tuto významnou událost. Ve 
zmíněný den jsme měli na-
chystané pohoštění, secviče-

né tance, dramatizaci, písně i básně a malý dárek štěstí v podobě větvičky jmelí. Výsle-
dek byl úžasný – zaplněný sál, rozesmáté děti a krásná vánoční atmosféra. Nevěřte tedy 
na pátek 13., i tento den může být pěkný a plný radosti.  

Vánoční koncert 
Poslední týden před vánočními prázdninami nás čekalo závěrečné pěvecké vystoupení 

v roce 2013. Byli jsme pozváni s pěveckým sborem Sluníčko do muzea v Jesenici, aby-
chom zazpívali několik písní na Vánočním koncertě. Koncert se konal v úterý 17. pro-
since. Vystoupení bylo rozděleno na dvě části. V první části jsme zazpívali velmi oblí-
bené staropražské písničky a ve druhé zazněly vánoční písně a koledy. V krásně vyzdo-
beném muzeu panovala velmi příjemná atmosféra a nám se moc hezky zpívalo. Přišli 
nás podpořit žáci naší školy, studenti z ISŠ Jesenice se svými vychovateli, pan Měchura 
a někteří rodiče.  

Předvánoční posezení se seniory 
Tradicí školní družiny a internátu se stalo předvánoční posezení se seniory. Ve čtvrtek 

19. 12. 2013 odpoledne jsme přivítali babičky a ošetřovatelky DPS Jesenice. Žáci si pro 
babičky připravili – taneček, dramatizaci koledy, zimní a vánoční písně a básně. Na zá-
věr vystoupení jsme si společně zazpívali několik koled a žáci babičkám rozdali drobné 
dárky. Během posezení s malým občerstvením jsme si také připomněli vánoční zvyky  
a vyzkoušeli některé z nich – například házení pantoflem a pouštění lodiček ze skořápek 
ořechů. Před rozloučením jsme si popřáli krásné Vánoce a slíbili další setkání. 

Dále jsme stihli připravit vánoční prodejní výstavu ve škole a navštívili jsme internát  
a pracoviště odborné výuky ISŠ Jesenice. Z výtěžku prodejní výstavy nakupujeme mate-
riál na další vyrábění. V ISŠ jsme si mohli prakticky vyzkoušet výrobu svícnů a dalších 
vánočních dekorací. 
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Vánoční besídky ve třídách 
To nejlepší zbylo na poslední školní den před prázdninami – třídní vánoční besídky. 

Už od rána se nesla školou vůně cukroví, františků a purpury. Občas bylo slyšet cinkat 
zvoneček, hrát koledy. Žáci roznášeli vánoční přání a ve všech třídách zářily nazdobené 
stromečky. To vše rámovaly veselé hlásky dětí a rozzářené obličeje všech ve škole. Ra-
dost nad rozbalenými dárky nebrala mezí a celé dopoledne uběhlo neskutečně rychle. 

Přejeme všem úspěšný rok 2014 a děkujeme příznivcům školy, že s námi počítáte  
a pomáháte nám. Moc si vážíme každé podpory. Nejenom finanční a materiální, ale 
hlavně té lidské, kdy osobně přijdete, posedíte a pochválíte. Doufám, že i v novém roce 
se nám podaří přispět něčím pozitivním do života v Jesenici. Po prázdninách jsme se 
vrátili všichni odpočatí a vedle výuky už zase plánujeme, nacvičujeme a připravujeme.  

Mgr. Hana Vanická 

Volejbalové turnaje v listopadu a prosinci 2013 
2. 11. 2013 uspořádal jesenický KVAK tradiční volejbalový turnaj „VŘSR“, kterého 

se zúčastnilo sedm týmů. Hrálo se systémem každý s každým s tímto umístěním pěti nej-
lepších celků:   
 

1. místo PARTIČKA 
2. místo RUDÁ ZÁŘE 

KLADNO 

3. místo AJEŤÁCI MOST 
4. místo KVAK 
5. místo WCG 

 
30. 11. 2013 se Jeseničtí zúčastnili turnaje v Mostě. Sedm týmů bylo rozděleno do 

dvou skupin (4 + 3), přičemž KVAK postoupil ze čtyřčlenné skupiny ze druhého místa 
do semifinále. Tam však po bitvě nestačil na RUDOU ZÁŘI a v boji o 3. místo podlehl 
také domácím AJEŤÁKŮM. Skončil tak opět na 4. místě. 

 
14. 12. 2013 proběhl další volejbalový turnaj, tentokrát opět v Jesenici. Pořadatelství 

se ujal tým WCG, a i když účast nebyla nijak závratná (pouhé 4 týmy), úrovni to nijak 
neuškodilo. Hrálo se dvoukolově každý s každým. Zde prokázala své kvality nově se 
tvořící sestava mladých volejbalistů, kteří pod vedením pana Zdeňka Hornofa 
(HORNOF TEAM), dokázala zle zatápět každému soupeři. Ve druhém kole HORNOF 
TEAM dokonce porazil výsledkem 2 : 0 i celkově vítěznou Partičku, avšak na lepší než 
třetí místo to prozatím nestačilo.  

 

1. místo PARTIČKA  14 b. 
2. místo KVAK 

JESENICE  
11 b. 

3. místo HORNOF 
TEAM 

6 b. 

4. místo WCG 
JESENICE 

5 b. 

 
V obou případech pořadatelství jesenických týmů (2. 11. a 14. 12.) proběhlo předání 

cen v restauraci "POD HRÁZÍ".  
Od ledna opět začne příprava Velkého letního turnaje "O KVAKPOHÁR 2014". Bude 

to již jubilejní 10. ročník.   
Milan Čížek  
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13. 12. Adventní koncert v kostele sv. Petra a Pavla – soubor Ritornello 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

24. 12. Vánoční zastavení 4  
Vystoupení pěveckého kroužku Základní školy a mateřské školy Jesenice a přátel. 
http://youtu.be/mFJCU7PVRH4  
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Přehled akcí aneb Co se u nás a v okolí děje 

• 7. 1. – 17. 2. Vlastivědné muzeum Jesenice: Novoroční pozdravy a lidé kolem nás 
• 24. 1. KD Jesenice: Maturitní ples ISŠ 
• 27. 1. od 15.00 do 18.00 Základní škola a mateřská škola Jesenice: zápis do první třídy 
• 29. 1. od 17.00 Vlastivědné muzeum Jesenice: Čtení z jesenického archívu – počátky 
českého školství, Mgr. Eva Konířová 

• 1. 2. od 17.00 náves Drahouš: Noc duchů 
• 15. 2. od 15.00 do 17.00 KD Jesenice: Základní škola a mateřská škola Jesenice pořádá 

dětský karneval 
• od 20. 2. Vlastivědné muzeum Jesenice: Zima v lese – myslivost, les, pytláci 

Vernisáž výstavy proběhne 20. 2. od 17.00 hodin 

• 22. 2. od 20. 00 hodin KD Jesenice: V. městský ples, hraje Kampanus, 
bohatá tombola, cena vstupenky 100 Kč 

 

Hudební klub Truhlárna – od 20 hodin 

• 31. 1. Jarda Samson Lenk – folk a trampská písnička 
• 15. 2. Irena Budweiserová – spirituály, gospely, blues a vlastní tvorba 
• 28. 2. Malina Brothers – klucí z Náchoda 

Lékárna U panny Marie Pomocné 
otevírací doba: 
lichý týden sudý týden  
PhMr. Macáková PhMr. Krouza  

pondělí – pátek pondělí – pátek 
8:00 – 12:00 12:30 – 16:00 8:00 – 12:00 12:30 – 16:00 
rozšířený sortiment: léčiva, zdravotnický materiál, dětský sortiment, bylinné čaje,  

homeopatika, veterinární přípravky 

Základní škola, Mateřská škola speciální a Praktická škola Jesenice pořádá 
ZÁPIS 
do školy pro děti s lehkým, se středně těžkým a těžkým mentálním a dalším zdra-
votním postižením a pro děti s lékařskou diagnózou autismus. 
 
Zápis se koná ve čtvrtek 30. 1. 2014 od 8.00 do 15.00 hodin v budově školy 
za přítomnosti speciálního pedagoga a výchovné poradkyně. 
Přineste s sebou rodný list dítěte. 
Bližší informace získáte na tel. číslech 317 471 324, 313 599 021. 
Zápis bude probíhat v 1. patře, ve třídě č. 2. 
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